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سرمقاله

ملزومات پیش بینی پذیری اقتصاد
ادامه از صفحه یک

در عین حال، حضور نیروی انسانی متخصص و 
ایجاد زیرساخت های آموزشی و پژوهشی نیز همواره 
دانش  از  پیوسته  به طور  اقتصاد  تا  دارد  ضرورت 
و فناوری های نوین بهره مند شود و مسیر توسعه 
اتکا به نوآوری هموار سازد. هدف از تحقق  با  را 
پیش بینی پذیری اقتصاد، به هیچ وجه ایجاد رکود یا 
جلوگیری از پویایی نیست؛ بلکه کاهش نوسانات و 
نااطمینانی به گونه ای است که در آن کارآفرینان، 
تصمیم گیری  قدرت  شهروندان  و  سرمایه گذاران 
فرصت های  بتوانند  و  باشند  داشته  بلندمدت 
جدیدی را کشف و ایجاد کنند. هر چه ساختارهای 
حکمروایی شفاف تر بوده و اقتصاد از دخالت های 
بوروکراتیک و ناسالم دورتر باشد، برنامه ریزی برای 
آینده آسان تر می شود و احتمال آن که سیاست های 
دولت به نتیجه دلخواه منجر شوند افزایش می یابد. 
بر  علاوه  اقتصاد  پیش بینی پذیری  منظر،  این  از 
تورم  کاهش  و  تولید  افزایش  برای  ابزاری  آن که 
به شمار می رود، عاملی موثر برای ارتقای اعتماد 
عمومی به نظام سیاسی و اقتصادی نیز هست و 
فرصت مناسبی فراهم می کند تا همه بازیگران، اعم 
از دولت و بخش خصوصی، راهبردهای خود را در 

مسیر منافع کلان جامعه تنظیم کنند.

خبر

اخبار

امیر دریادار سیاری: 
به تنگه هرمز و سواحل مکران 

اشراف کامل داریم
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی 
ایران گفت: باید به منابع کف دریا توجه کنیم. 
خطوط مواصلاتی ما در بخش جنوبی و دسترسی 
به آب های آزاد بسیار اهمیت دارد که مورد هجوم 
دزدهای دریایی نیز قرار گرفته بود. در این  رابطه 
باید امنیت برقرار باشد تا کشتی های نفتکش و 
تجاری ما به خوبی از این خطه عبور کرده و چرخه 

اقتصادی ما با مشکل روبرو نشود.
به گزارش ایسنا، امیر دریادار حبیب الله سیاری 
درباره رزمایش سه جانبه ایران، چین و روسیه اظهار 
بااهمیت است و در یک  کرد: بحث دریا بسیار 
جمله، منبع ثروت و قدرت است. کشورهایی که 
به دریا راه دارند یا ندارند، به فکر استفاده مطلوب 
از دریا هستند. ما منابع متعددی در دریا داریم، 

به ویژ[ اینکه از شمال و جنوب به دریا راه داریم.
وی افزود: بالغ بر ۹۰ درصد صادرات و واردات در 
کشورهایی که به دریا راه دارند، از طریق آب انجام 
می گیرد و امنیت راه های دریایی بسیار بااهمیت 
است. سیاری با بیان اینکه سرتاسر سواحل خلیج  
فارس در اختیار ماست و به تنگه هرمز و سواحل 
مکران اشراف کامل داریم، افزود: مرزهای جنوبی 
باید  و  است  بااهمیت  ما  برای  آن  از  و حفاظت 
این کار را به خوبی انجام دهیم. همچنین باید به 
منابع کف دریا توجه کنیم. خطوط مواصلاتی ما 
در بخش جنوبی و دسترسی به آب های آزاد بسیار 
اهمیت دارد که مورد هجوم دزدهای دریایی نیز 
قرار گرفته بود. در این  رابطه باید امنیت برقرار باشد 
تا کشتی های نفتکش و تجاری ما به خوبی از این 
با مشکل  خطه عبور کرده و چرخه اقتصادی ما 
روبرو نشود. وی خاطرنشان کرد: از سال ۸۶ که 
رهبری دستور دادند در عرصه دریاها خاصه خلیج 
عدن و باب المندب حضور یابیم، این اتفاق افتاده 
و تا امروز اجازه ندادیم مشکلی برای امنیت دریایی 
ما به وجود آید. سیاری همچنین دیپلماسی دریایی 
را از دیگر الزامات دانست و افزود: برخی کشورها 
مدعی هستند که باید در آب های ما ایجاد امنیت 
امنیت  برقراری  کردیم  اعلام  بارها  ما  ولی  کنند؛ 
توسط کشورهای منطقه صورت می گیرد و نیازی 
به حضور سایرین نیست؛ بنابراین امنیت منطقه 
به دست ماست و ما از توان خوبی برای برقراری 
امنیت برخورداریم. وی رزمایش های مشترک را نیز 
کمک کننده دانست و افزود: رزمایش مرکب کنونی 
با حضور چین و روسیه صورت می گیرد و دو کشور 
بزرگ دنیا که از توان بالای دریایی برخوردارند، در 
با محوریت  و  اقیانوس هند  ما و شمال  سواحل 
ایران رزمایش مرکب انجام دادند که نشان می دهد 
امنیت دریایی باید برقرار باشد. این دو کشور ایران 
را به عنوان محور قبول دارند که مشخص می کند 
توان دریایی ما بسیار بالا رفته و حتی به تنهایی توان 

برقراری امنیت را در منطقه داریم.
گفت وگو،  رادیو  با  مصاحبه  ادامه  در  سیاری 
این رزمایش سخن  به  اعزام ناظران ۱۵ کشور  از 
گفت و افزود: اینها در سال های آینده علاقمند به 
اعزام شناور خواهند بود. این مسئله اقتدار دریایی 
کشورهای منطقه را برقرار می سازد. همچنین این 
احساس  دیگران  تا  دارد  روشن  پیامی  رزمایش 
نکنند که خواهند توانست در این منطقه، امنیت را 
برای ما به ارمغان آورند چون ما احتیاجی به کمک 

دیگران نداریم.

حاشیه های ادامه دار یک مصاحبه
سپاه هم اظهارات رفیق دوست را 

تکذیب کرد

سپاه  سخنگوی  و  عمومی  روابط  معاون 
پاسداران انقلاب اسلامی اظهارات اخیر محسن 
دانست  واقعی  غیر  و  نادرست  را  رفیق دوست 
اطلاعاتی،  در مسائل  نقشی  تاکید کرد وی  و 

امنیتی و عملیاتی سپاه نداشته است.
نائینی  علی محمد  سردار  ایسنا،  گزارش  به 
معاون روابط عمومی و سخنگوی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در واکنش به محتوای گفت وگوی 
اخیر محسن رفیق دوست با یکی از رسانه ها آن 
را نادرست و غیر واقعی دانست و تاکید کرد: 
همانگونه که از پیشینه و سوابق خدمتی آقای 
رفیق دوست در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
برمی آید، ایشان هیچگاه در مسائل اطلاعاتی، 
و  نهاد هیچ مسئولیت  این  و عملیاتی  امنیتی 
نقشی نداشته اند و عمده مسئولیت های وی در 
حوزه تامین تدارکات و پشتیبانی های سپاه در 
دوران دفاع مقدس بوده است و این اظهارات، 

نظرات شخصی ایشان است.
به  رفیق دوست  آقای  که  مواردی  افزود:  وی 
برخی  ترور  مورد  در  شخصی  خاطرات  عنوان 
افراد در خارج از کشور و یا ارتباط با گروه های 
جدایی طلب نقل کرده اند، هرگز واقعیت نداشته 

و فاقد اصالت و بطور قطع تکذیب می شود.
سخنگوی سپاه تاکید کرد: بهره برداری رسانه ای 
این  از  منافقین  و  بیگانه  تبلیغی  دستگاه های 
مصاحبه در شرایطی است که دست آنان در 
عمده اقدامات تروریستی کاملا ثابت شده است  
و هرگز با تکنیک های تبلیغاتی از خاطره ملت 

شریف ایران پاک نخواهد شد.

در جلسه شورای راهبری کوانتوم مطرح 
شد

تاکید پزشکیان بر ضرورت دستیابی 
به فناوری کوانتوم برای آینده 

کشور
رئیس جمهور دستیابی به فناوری های نوظهور 
بسیار  کشور  آینده  برای  را  کوانتوم  جمله  از 
حرکت  لازمه  کرد:  تاکید  و  دانست  ضروری 
هدفمند در توسعه کوانتوم در گام اول شناخت 
ظرفیت های کشور و موقعیت دیگر کشورها و در 
ادامه برنامه ریزی و سیاستگذاری برای رسیدن به 

جایگاه مطلوب است.
به گزارش ایرنا، جلسه شوراری راهبری کوانتوم 
صبح امروز سه شنبه ۲۱ اسفند ۱۴۰۳ با حضور 
»مسعود پزشکیان« برگزار و آخرین برنامه ها و 
اقدامات صورت گرفته در این حوزه مورد بررسی 

قرار گرفت.
رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به اهمیت 
و سرعت بالای پیشرفت فناوری های نو ظهور از 
جمله کوانتوم در دنیا، دستیابی به این فناوری ها 
بخش های  در  ویژه  به  کشور  آینده  برای  را 
بسیار  دفاعی   - امنیتی  و  ارتباطی  تجاری، 
حرکت  لازمه  کرد:  تصریح  و  دانست  ضروری 
هدفمند در توسعه کوانتوم در گام اول شناخت 
داشته ها و ظرفیت های کشور و موقعیت دیگر 
کشورها در این حوزه و در ادامه برنامه ریزی و 
سیاست گذاری برای رسیدن به جایگاه مطلوب 

در این فناوری است.
وی در ادامه با تاکید بر اهمیت تربیت نیروی 
انسانی متخصص و توانمند به عنوان محورهای 
اصلی توسعه فناوری کوانتوم، تصریح کرد: در 
موضوع تربیت نیروی انسانی در کوانتوم لازم 
دانشگاهی  واحد  ورود  از  پرهیز  ضمن  است 
دانشجویان  آموزش  بخش،  این  در  پراکنده 
مستعد در کوانتوم در چند دانشگاه برتر در کنار 
مراکز مهم تحقیقاتی مربوط به این رشته متمرکز 
شود تا بهتر بتوان برای حمایت و پشتیبانی از 

توسعه فناوری کوانتوم برنامه ریزی کرد.
تعدد  اینکه  بر  تاکید  با  همچنین  پزشکیان 
موجب  نباید  فناوری  و  علم  حوزه  در  شوراها 
از  مانع تصمیم گیری ها شود،  و  کندی حرکت 
همکاری  با  فناوری خواست  و  علمی  معاونت 
دستگاه های مربوطه ، حداکثر ظرف مدت ۲ ماه 
سند توسعه فناوری کوانتوم را برای تعیین نقش 
و جایگاه دولت در زمینه حمایت از این فناوری 
و همچنین برنامه ریزی و تصمیم گیری در این 

زمینه ارائه کند.

یارانه  حذف  خود  بودجه  لایحه  اولین  در  دولت 
سوخت هواپیما را پیش بینی کرد و توضیح داد که یارانه 
سوخت هواپیما به تدریج و به نفع دهک های درآمدی 

پایین حذف میشود.
حالا بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۴ از سال آینده یارانه 
سوخت هواپیما را به تدریج قطع میکند. در زمان ارائه 
این لایحه، بارها دولت و رسانه های حامی آن اعلام 
کردند که پرداخت یارانه به سوخت هواپیما ضرورتی 
این  میآید.  حساب  به  ثروتمندان  به  یارانه  و  ندارد 
رسانهها در حمایت از تصمیم دولت نوشتند که قیمت 
هر لیتر سوخت هواپیما تقریبا معادل ۳۰ هزار تومان 
است اما با توجه به یارانه انرژی، شرکت های هواپیمایی 
تنها لیتری ۶۰۰ تومان میپردازند که به معنای یارانه 

سرسام آور ۹۶ درصدی به این بخش است.
آنها در ادامه تاکید کردند که این به آن معناست 
که دولت بخش عمدهای از هزینه سوخت هواپیما را 
به دوش میکشد که هزینه قابل توجهی است. بنا بر 
توضیحان این رسانهها پرداخت یارانه سوخت هواپیما 
به شرکت های هواپیمایی در حالی است که بر اساس 
گزارش مرکز آمار، هزینه سفر هوایی تنها حدود ۰.۰۶ 
درصد از هزینه خانوارهای ایرانی است. همچنین ۸۵ 
درصد از کل هزینه های حملونقل هوایی مربوط به سه 
دهک بالای درآمدی جامعه است و این وضعیت و آمار 
نشان میدهد که ثروتمندان ذینفعان اصلی یارانه انرژی 
در بخش سفرهای هوایی هستند. بر اساس توضیحات 
این رسانهها تنها پنج درصد از جمعیت کشور از هواپیما 
استفاده میکنند و بیشتر آنها نیز افراد ثروتمندی هستند 

که نیازی به یارانه ندارند.
دولت همچنین بارها اعلام کرده است که پایین نگه 
داشتن قیمت انرژی و قیمت گذاری دستوری سوخت 
و  است  بنزین شده  ناترازی  و  انرژی  ناترازی  موجب 

دولت به دنبال راه چاره برای این عارضه است.
گذشته از این دولت سالهاست خدمات خود را با نرخ 
دلاری به ایرلاین ها ارائه می دهد و سوبسید و یارانه ای 
برای آن قائل نیست. مقصود اسعدی سامانی، رئیس 
داده  توضیح  ایلنا  به  زمینه  این  در  ایرلاین ها  انجمن 
است که "وزیر راه و شهرسازی در بخشی از اظهارات 
خود مدعی شده است که نرخ سوخت را با ایرلاینها 
اطلاع  ایشان  که  بگویم  باید  میکنیم  حساب  دلاری 
و  راه  وزارت  مجموعه  زیر  فرودگاه  شرکت  که  ندارد 
شهرسازی همین الان نرخ هزینه خدمات فرودگاهی را 
به صورت دلاری دریافت میکند و سال آینده هم طبق 
قانون بودجه، نرخ سوخت هواپیما افزایش پیدا میکند. 
بنابراین وزیر نباید برای این موضوعات منتی بر سر 
ایرلاینها بگذارد و ایرلاینها هیچ حمایت یارانهای از دولت 

دریافت نمیکنند.”
با تمام این تفاسیر و در شرایطی که دولت معتقد 
هوایی  صنعت  خدمات  کنندگان  مصرف  که  است 
ثروتمندان هستند و نباید به آنها هیچگونه یارانهای 
شهرسازی  و  راه  وزیر  صادق،  فرزانه  کند،  پرداخت 
شرکت های هواپیمایی را زیر فشار گذاشته است که 
قیمت بلیت هواپیما را برای همان قشری که معتقد 
است ثروتمند هستند پایین نگه دارد و از جیب بخش 

خصوصی به آنها یارانه بدهد.
او در نشست سفرهای نوروزی اعلام کرده بود که 
شرکت های هواپیمایی حق ندارند قیمت بلیت سفرهای 
هوایی را افزایش دهند و در صورتی که به قیمت گذاری 

دستوری دولت پایبند نباشند مجوز آنها باطل میشود.
او در  این موضوع در حالی رخ میدهد که همتای 
و  راه  وزیر  بذرپاش،  مهرداد  یعنی  سیزدهم  دولت 
شهرسازی دولت ابراهیم رئیسی نیز چنین فشاری بر 
ایرلاینها اعمال کرده بود. آن هم در شرایطی که طبق 
قانون مصوب سال ۱۳۹۵ قیمت گذاری بلیت هواپیما 
آزاد شده است و در نهایت اختلاف به دیوان عدالت 
اداری کشید و این محکمه قضائی به نفع ایرلاینها رأی 

داد.
در واقع رأی نهایی دیوان عدالت اداری مبنی بر تعیین 
نرخ بلیط هواپیما بر اساس عرضه و تقاضا صادر شد. 
طبق این تصمیم، شرکتهای هواپیمایی مسئول تعیین 
تمام شده روزانه،  بر اساس هزینههای  بلیت  قیمت 
میزان تقاضا در بازار و وجود عرضه به صورت شناور 

خواهند بود.
بنابراین وزیر راه و شهرسازی دولت سیزدهم مجبور 
به تمکین از قانون شد اما در دولت چهاردهم نیز فرزانه 
صادق، وزیر راه و شهرسازی پا جای پای همتای خود 
در دولت اصولگرایان گذاشته است و خواهان قیمت 

گذاری دستوری بلیت هواپیما شده است.

در  ناکارآمد  و سیاست های  موانع  این  مدام  تکرار 
صنعت حملونقل هوایی در شرایطی است که پس 
ناکارآمد  مقررات  و  هوایی  تحریم طولانی صنعت  از 
سالهای گذشته، صنعت هوایی کشور گرفنار شرایط 

وخیمی شده است.
در همین زمینه علیرضا منظری، معاون اسبق سازمان 
دستوری  گذاری  قیمت  میگوید:  کشوری  هواپیمایی 
بلیت هواپیما نه از نظر علمی و تخصصی درست است 
و نه مطابق قانون است و دولت اگر میخواهد کمکی به 
افزایش عرضه بلیت هواپیما و کاهش قیمتها کند باید 
ابتدا در مسیرهای مختلف تناسب عرضه و تقاضا برقرار 
بازار،  با تسهیل ورود ناوگان جدید به  شود و دولت 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت و ارائه همواره عرضهای 
اندک بیش از تقاضا را فراهم آورد تا از افزایش قیمت ها 
به دلیل کمبود عرضه جلوگیری شود. همچنین، نظارت 
کامل دولت بر بازار برای جلوگیری از رقابت مضر است 

و تنظیم دقیق قیمت از الزامات بازار است.
او افزود: دخالت و نگرانی دولت در زمینه افزایش 
قیمت بلیت هواپیما نابجا است و شرکتهای هواپیمایی 
نمی توانند بیش از حد قیمت را افزایش دهند چرا که در 
این صورت بازار از جذابیت خود می گذرد و حجم تقاضا 

کاهش می یابد.
این  بر  :علاوه  کرد  نشان  خاطر  منظری  ادامه  در 
مباحث، عوامل اقتصادی کلان نیز تأثیر به سزایی در 

روند قیمت گذاری بلیت هواپیما دارند. از آنجایی که 
صنعت هواپیمایی وابستگی زیادی به واردات قطعات 
و خرید ناوگان جدید دارد، نوسانات ارزی نقش مهمی 
در افزایش هزینه های شرکت ها ایفا می کند. همچنین، 
کاهش تدریجی یارانه سوخت که به افزایش هزینههای 
عملیاتی منجر میشود، میتواند به نوبه خود موجب 
برای  دولت  توقع  بنابراین  بلیط شود.  قیمت  افزایش 
ثابت نگه داشتن قیمت بلیت هواپیما از اساس توقعی 

نادرست و نشدنی است.
حذف  که  هستند  معتقد  همچنین  کارشناسان 
تدریجی یارانه سوخت هواپیما، در صورتی که تفاوت 
ناوگان  افزایش  و  نوسازی  به  آن  از  هزینه ای حاصل 
اختصاص یابد و دولت اقدامات لازم جهت خروج از 
انجام دهد،  را  فرودگاه ها  در  انحصار عرضه سوخت 
می تواند به بهبود کیفیت خدمات در بلندمدت منجر 

شود.
به  توجه  با  که  می کند  تاکید  منظری  پایان  در 
چالش های تأمین ارز جهت واردات قطعات و ناوگان 
جدید در شرایط تحریم، شرکت های هواپیمایی افزایش 
هزینه های مربوطه را در محاسبات خود مد نظر قرار 
داده اند که ممکن است در نهایت باعث افزایش قیمت 
بلیت شود و نمی توان انتظار داشت که قیمت همه 
اقلام افزایش داشته باشد و قیمت بلیت هواپیما تغییر 

نکند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه هر زمان انتخابات 
برگزار می شود، مدیران در سطح گسترده تغییر می کنند، گفت: اما 
در این دوره انتصاب مدیران این حوزه به سمت استقلال بخشیدن 

حرکت کرده است.
سه شنبه)۲۱  امروز  جلسه  در  احمدمیدری  ایرنا،  گزارش  به 
اسفندماه( صحن علنی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال 
کامران غضنفری نماینده تهران و ۳۸ نفر از نمایندگان مجلس 
درباره برخی از انتصاب ها و جابه جایی های به گفته وی مشکوک 
سیاسی در این وزارتخانه گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
دو مسوولیت متفاوت دارد، از یک طرف بخشی بزرگی از نظام 
اداری ایران در این وزارتخانه قرار دارد و کمتر وزارتخانه ای وجود دارد 
که چندین اداره کل از جمله اداره تعاون، فنی و حرفه ای، سازمان 
بهزیستی، درمان و تامین اجتماعی در سراسر کشور برخوردار باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: هرگونه سیاست زدگی در 
انتصاب این مدیران پیامدهای مخربی در کل نظام اداری و خدمات 
دولتی به جا می گذارد. از طرفی این وزارتخانه مسوول مدیریت 
شرکت های بزرگ اقتصاد ایران است که این شرکت ها موتورهای 
اقتصادی هستند و اگر سیاسی اداره شوند، اقتصاد ایران را به رکود 

می کشانند.
وی با بیان اینکه در زمین انتصاب مدیران کل فرایندی چند مرحله 
از ابتدای دولت چهاردم طی شده است، تصریح کرد: ابتدا شرایط 
احراز را برای مدیران تعریف کردیم و کسانی که حداقل ۵ سال 
سابقه کار به عنوان رئیس اداره داشته باشند، فراخوان داده شده 
و نیروهای متخصص با این افراد مصاحبه انجام دادند و سه نفر از 
آنها انتخاب شدند و به کانون های ارزیابی فرستاده شده و این کانون 

 ها آنها را از نظر صلاحیت مدیریتی بررسی کردند.
میدری تصریح کرد: در ادامه با سه نفر از برگزیدگان شخصا 
مصاحبه کردم و یک نفر به عنوان مدیرکل با هماهنگی مدیران 

استان ها انتخاب شد و شما می توانید گواهی دهید که مدیران کلی 
که منصوب شدند، آیا این انتصاب ها سیاسی بوده یا غیرسیاسی.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در کشورهایی که 
انتخابات دارند، نظام اداری تحت سیطره نظام سیاسی است، گفت: 
هر زمان که انتخابات برگزار می شود، مدیران در سطح گسترده و در 

ایران حتی مدیران مدرسه هم تغییر می کنند.
وی اضافه کرد: این سیاست زدگی در نظام اداری اجازه وجود 
دولت کارآمد را به شدت محدود کرده است. البته در کشورهایی که 
سالها انتخابات در آنها برگزار شده مانند آمریکا، نظام اداری آنها هم 
سیاست زده است. فقط برخی از کشورها مانند آلمان و فرانسه تا 

حدودی توانستند این استقلال را حفظ کنند.
میدری تاکید کرد: ادعا می کنم در انتخاب مدیران کل این مسیر 
را رفتیم و این مشکلی است که باید در نظام سیاسی و اداری ما 
و سازمان اداری استخدامی بررسی شود. ولی فرآیندی که ما طی 
کردیم به سمت استقلال بخشیدن در انتخاب مدیران اداری کشور 

حرکت کرده است.
سال آینده شاهد تحول شرکت های تحت نظر وزارت کار خواهید 

بود
وی با بیان اینکه این وزارتخانه آیین نامه های مختلف را در حوزه 
کاری خود نگاشته است، تصریح کرد: آیین نامه صلاحیت حرفه ای 
برای صلاحیت مدیران نوشته شده تا مدیران شرکت ها به صورت 
سیاسی اداره نشوند. البته ۶ ماه گذشته، دوران طراحی برنامه در 
این وزارتخانه بوده و قطعا سال بعد شاهد تحول بزرگی در شرکت 

داری تمام صنایع ایران در اختیار این وزارتخانه خواهید بود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان خروج از شرایط بنگاه 
دارای ۳۲ ساله برخی از شرکت ها سخت اما نشدنی نیست، گفت: 
باید این کار بزرگ را انجام دهیم و فقط این کار بزرگ را توسط شما 

نمایندگان می توان انجام داد.

میدری در پاسخ به سوال کامران غضنفری در بخش دوم سخنان 
خود گفت: آقای غضنفری به مدیرعامل شستا ایراد گرفتند که تمام 
استعلامات وی انجام شده است وهر سه مرجع نظارتی کتبا تائید 
کردند که می توانم گزارش آن را در اختیار هیأت رئیسه مجلس قرار 
دهم.  بنابراین از نظر رعایت ملاحظات قانونی، تمام نکات برای 

انتصاب ها رعایت شده است.
وی با بیان اینکه درباره سایر افراد رویه قانونی انجام شده است، 
درباره مدیرعامل شستا و انتخاب هایی که در آنجا صورت گرفته 
است، یادآور شد: مدیرعامل شستا ۱۵ سال بعد از دوره نمایندگی 
مدیر شرکت های مختلف شستا بوده است. قائم مقام کنونی او ۲۵ 
سال در شستا کار کرده است. مدیرعامل شستا فردی است که 
هیچ حرکت سیاسی بعد از دوره نمایندگی خود نداشته که اگر هم 

می داشت جرم سیاسی نبوده است. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: وی در این مدت 
کار حرفه ای انجام داده است، فارغ التحصیل دانشگاه سوئد است 
و خود و خانواده وی تابعیت کشور دیگری را ندارند و کسی است 
که درآمد ۱۲ هزار دلاری را رها کرده و در سقف مصوب مجلس کار 

می کند و حقوق می گیرد.
انتصاب های سیاسی و مغایر با اصول را بر نمی تابیم

میدری در ادامه با اشاره به تذکرات رئیس جمهور در جلسات 
هیأت دولت، بیان کرد: این تذکرات با بهره بدن از قرآن و مبتنی 
بر نهج البلاغه به ویژه در ماه رمضان بیان می شود و در حقیقت ما 
یک قولی به مردم دادیم که قول وفاق و امانت داری این شرکت های 

بزرگ است.
وی خاطرنشان کرد: هرگونه مداخله سیاسی وعبوراز وفاق یعنی 
دچار شدن به ظلمی به مانند آنچه که حضرت یونس دچار آن 
شد. بنابراین به هیچ وجه انتصاب های سیاسی و مغایر با اصول را 

بر نمی تابیم.

دولت نرخ سوخت هواپیما را آزاده کرده اما قیمت بلیت را پایین نگه داشته است

یارانه بلیت هواپیما از جیب بخش خصوصی
گروه سیاسی- در حالی که دولت برای افزایش درآمدهای خود معتقد به آزادسازی قیمت حامل های انرژی است و هزینه خدمات فرودگاهی را بر اساس 
نرخ دلار با ایرلاینها محاسبه میکند، تلاش دارد تا از جیب بخش خصوصی به مسافران هواپیما یارانه بدهد. مسافرانی که البته در زمان حذف یارانه سوخت 

هواپیما آنها را مرفه و ثروتمند توصیف میکند!

وزارت کار در انتصاب مدیران به سمت استقلال بخشیدن حرکت کرده استوزیرکار: 

از آنجایی 
که صنعت 
هواپیمایی 
وابستگی 
زیادی به 

واردات قطعات 
و خرید ناوگان 

جدید دارد، 
نوسانات ارزی 

نقش مهمی 
در افزایش 
هزینه های 

شرکت ها ایفا 
می کند

بررسی آخرین آمارهای صنعت آب نشان می دهد ایران در شرایط بحرانی 
تا ۱۹ اسفند، میزان  کم آبی قرار گرفته و طبق اعلام سخنگوی صنعت آب، 
بارندگی ها در ۲۸ استان کشور کمتر از حد نرمال بوده و تنها یک استان بارشی 
بالاتر از میزان معمول خود را تجربه کرده است. این آمار نگران کننده در حالی 
منتشر می شود که متوسط بارش در کشور تاکنون تنها ۱۰۱ میلی متر ثبت شده 
که در مقایسه با میانگین ۱۶۰ میلی متری بلندمدت، کاهش ۳۷ درصدی را نشان 

می دهد.
به گزارش ایسنا، ایران برای پنجمین سال متوالی درگیر خشکسالی است و این 
روند، منابع آبی کشور را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. با توجه به استمرار 
کم آبی، کارشناسان بر ضرورت تغییر الگوی مصرف در بخش های مختلف تأکید 
دارند. در بخش کشاورزی، محدود کردن کشت محصولات پرآب بر مانند برنج 
و جایگزینی آن ها با محصولات کم آب بر ازجمله راهکارهایی است که می تواند 
بخشی از فشار بر منابع آبی را کاهش دهد. در بخش شهری نیز مدیریت 

هوشمند مصرف آب و جلوگیری از هدررفت، اهمیت حیاتی دارد.
با وجود بارش های پراکنده در برخی مناطق کشور، کارشناسان تأکید دارند که 
این میزان بارندگی تأثیر محسوسی در تأمین منابع آبی کشور ندارد. بر اساس 
مناطق  در  به ویژه  گزارش شده،  بارش های  آب،  توضیحات سخنگوی صنعت 
خشک، تنها سطح زمین را مرطوب می کنند و نقشی در ایجاد رواناب پایدار 
یا افزایش ذخایر آب ندارند. حتی در صورت بارش های نرمال در فروردین و 
اردیبهشت، کمبود تجمعی سالانه جبران نخواهد شد، مگر اینکه ایران با یک 

ترسالی غیرمنتظره روبه رو شود.
وضعیت بارندگی ها در تهران نیز نامطلوب گزارش شده است. بر اساس اعلام 
رسمی، میزان بارش های این استان نسبت به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش 
داشته و در مقایسه با میانگین بلندمدت، افت چشمگیر ۴۶ درصدی را تجربه 
کرده است. این کاهش بارش، تأثیر مستقیمی بر منابع آبی پایتخت داشته و 
موجب کاهش شدید ذخایر سدهای تأمین کننده آب تهران، از جمله سدهای 
امیرکبیر، لار، لتیان، طالقان و ماملو شده است. به گفته مسئولان، حجم مفید 
مخزن سد امیرکبیر تقریباً به نصف کاهش یافته و سد لار نیز تقریباً خشک 

شده است.
بحران در کشور؛ سدهای کلیدی در وضعیت قرمز

بحران آب تنها به تهران محدود نمی شود؛ ورودی آب به سدهای کشور در 
سال جاری ۹.۵ میلیارد مترمکعب بوده که نسبت به سال گذشته با افت ۳.۵ 
میلیارد مترمکعبی روبه رو شده است. برخی از مهم ترین سدهای کشور ازجمله 
سد میناب در هرمزگان، زاینده رود در اصفهان، ۱۵ خرداد در خراسان رضوی و 

سد ساوه در استان مرکزی در وضعیت قرمز یا زرد قرار دارند.
خطر جیره بندی آب در تابستان

یکی از مهم ترین نگرانی های مسئولان، احتمال جیره بندی آب در تابستان سال 
آینده است. هرچند وزارت نیرو اعلام کرده که در تلاش است از اجرای این 
سیاست اجتناب کند، اما در صورت ادامه روند مصرف کنونی، ممکن است 
قطعی های برنامه ریزی شده آب در برخی مناطق اجتناب ناپذیر شود. هم اکنون 

در تهران کاهش فشار آب از ساعت ۱۲ شب به بعد اجرا می شود، اما اگر میزان 
مصرف کاهش نیابد، امکان اجرای روش های سختگیرانه تر وجود دارد.

متخصصان حوزه آب تأکید دارند که ایران برای عبور از این بحران به یک 
مدیریت مصرف هوشمندانه نیاز دارد. برداشت بی رویه از چاه های زیرزمینی 
نه تنها مشکل کمبود آب را حل نمی کند، بلکه می تواند بحران را تشدید کند. 
در این شرایط، مشارکت عمومی و پذیرش واقعیت کم آبی از سوی شهروندان 

و مسئولان، اصلی ترین راهکار برای مقابله با بحران آب در کشور خواهد بود.
چطور مصرف آب را کاهش دهیم؟

اما چطور می توان مصرف آب را کاهش داد، برای این مهم لازم است تا برای 
شستن میوه و سبزی ها از یک ظرف پر از آب استفاده کنید و آب را باز نگذارید. 
هنگام شستن ظروف، ابتدا چربی ها را با دستمال پاک کنید و سپس شستشو را 
انجام دهید و ماشین ظرف شویی را فقط در زمانی که کاملاً پر است روشن کنید.

زمان دوش گرفتن را به کمتر از ۵ دقیقه کاهش دهید. هر دقیقه دوش گرفتن 
حدود ۱۲ لیتر آب مصرف می کند. هنگام مسواک زدن، شیر آب را باز نگذارید. 
می توان با یک لیوان آب، مسواک زدن را انجام داد. از سیفون های کم مصرف 
استفاده کنید. اگر سیفون قدیمی دارید، یک بطری پر از آب در مخزن آن قرار 

دهید تا حجم مصرفی کاهش یابد.
 ماشین لباس شویی را فقط زمانی روشن کنید که پر باشد، برای شستن ماشین 
یا حیاط از سطل آب به جای شلنگ استفاده کنید، نشتی ها و چکه های شیر آب 
را برطرف کنید؛ یک شیر چکه کننده می تواند ماهانه صدها لیتر آب هدر دهد. در 

ساختمان های جدید، از تجهیزات کاهنده مصرف مانند سرشیرهای پخش کننده 
استفاده کنید.

ایران است  این بخش کشاورزی بزرگ ترین مصرف کننده آب در  بر  علاوه 
)حدود ۹۰ درصد مصرف آب کشور( برای کاهش مصرف در این بخش، نیز 
می بایست استفاده از سیستم های آبیاری نوین مانند آبیاری قطره ای و بارانی 
به جای روش های سنتی غرقابی مورد توجه قرار بگیرد. همچنین کشت محصولات 

خشکسالی بی سابقه در کشور
آب خط بحران را رد کرد
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